
    فهيمه اسماعيلي
ش�بكه آي فيل�م در هفته دف�اع مقدس 
هر شب يك فيلم س�ينمايي با ژانر دفاع 
مقدس را ب�راي مخاطبان كانال فارس�ي 
خودش نمايش مي دهد. يك ش�نبه شب 
فيلم »خاكس�تر و ب�رف« در برنامه كافه 
فيلم روي آنت�ن رفت. به همي�ن بهانه با 
روح الله س�هرابي، كارگ�ردان اي�ن فيلم 
س�ينمايي ب�ه گفت و گ�و پرداخته اي�م. 
آقاي س�هرابي ب�راي ش�روع از 
»خاكس�تر و ب�رف« و دغدغه اي 
كه سبب س�اختن اين فيلم شد، 

برايمان بگوييد. 
 موض��وع فيلم ب��ه تبع��ات و عواقب جنگ 
تحميلي ايران و عراق برمي گ��ردد. به  رغم 
اينكه نزديك به 40 سال است كه از شروع 
جنگ مي گذرد، آثار مخرب و عجيب و غريب 
جنگ تحميلي آنقدر زي��اد بوده كه تا دهها 
سال ديگر هم نمي شود به اين راحتي از كنار 
اين پديده شوم گذشت. اين هشت سال دفاع 
مقدس آثار مثبت زيادي داشت؛ شروعش 
روح وحدت و انسجام را در ملت دميد، بركات 
معنوي زيادي داش��ت، مسيري كه شهدا و 
رزمندگان پيمودند و راهي كه به مردم نشان 
دادند. اما از همه اينها كه بگذريم، خود جنگ 
پديده شوم و ناميموني است. لطمات جاني و 
صدمات مالي و ساختاري و... در طول جنگ 
كه به ملت تحميل مي ش��ود، يك طرف و 
اثرات روحي و رواني مخربي كه بعد از جنگ 
روي م��ردم و متأثران از جن��گ مي گذارد، 
طرف ديگر اين ماجراست. اين فيلم به نوعي 

تلاش كرده فقط و فقط گوشه ناچيزي از آن 
تبعات را به تصوير بكشد. در اوج اين ماجرا 
معتقد بودم كه خانواده شهدا به ويژه مادران 
شهيدان بوده اند كه تحت الشعاع اين پديده 
قرار گرفته و خاكس��تر و برف ه��م به مادر 

شهيد مي پردازد. 
 فيلم شما در سال 91 در جشنواره 
فج�ر حض�ور داش�ت و از همين 
جش�نواره ديپلم افتخار بهترين 
كارگرداني و از جشنواره مردمي 
فيل�م عمار جاي�زه بهترين فيلم 
س�ينمايي را درياف�ت ك�رده 
اس�ت، بع�د از اك�ران فيلم چه 

بازخوردهايي دريافت كرديد؟
 بازخوردهاي مربوط به »خاكستر و برف« 
فراتر از توق��ع و انتظارم بود. ب��ه اين خاطر 
كه اساس��اً همه مي دانيم س��ينماي دفاع 
مقدس، سينماي پرمخاطبي در سينماي 
ايران نيست. ربطي هم به سطح و ساختار و 
محتواي كار ندارد؛ منهاي يكي دوتا كار دفاع 
مقدسي كه در مقطعي به دليل زبان طنزي 
كه داشتند، تقريباً فيلمي را به ياد نمي آوريم 
كه در عرصه س��ينماي دفاع مقدس بتواند 
مخاطب را خيلي با خودش همراه كند و به 
استقبال مثال زدني برسد. به نظرم يك اثر در 
سينماي دفاع مقدس را بايد با آثار اين سينما 
مقايس��ه كرد. مثلًا وقتي ي��ك فيلم طنز با 
مخاطب گسترده را با اين كار مقايسه كنيد، 

طبيعتاً در حق كار اجحاف مي شود. 
اگر اين فيل��م را با س��ينماي دفاع مقدس 
مقايس��ه كني��م، بازخ��ورد خيل��ي خوبي 

داش��ته ايم. در جش��نواره فج��ر برخ��ي 
منتقدان در مورد كار، مثبت نوش��تند و از 
فيلم خوشش��ان آمده بود و در دوره اي كه 
در س��ينماي دفاع مقدس اتف��اق خوب و 
تازه اي رخ نمي داد، به »خاكس��تر و برف« 
نگاه ويژه اي ش��د. در دوره اك��ران برخلاف 
بي مهري هايي كه ش��د و فيل��م از اكران در 
گ��روه آزاد و اصلي بازمان��د، در گروه هنر و 
تجربه دوباره مورد اس��تقبال قرار گرفت و 
موجي به راه انداخت و فيلمسازان ديگري 
زبان به تحسين فيلم باز كردند؛ بزرگواراني 
همچون دكتر احمدرضا معتمدي فيلمساز 
فيلم هاي زيادي مث��ل »ديوانه اي از قفس 
پريد«، علي شاه حاتمي و كيومرث پوراحمد 
از اين كار تعريف كردند. خب اين بازخوردها 
براي من جالب بود و نشان مي داد كار واجد 
استانداردهاي تبديل ش��دن به اثر خوب و 
پرمحتواس��ت. بر خلاف تهديدات توليد و 
نگراني هايم در زمان توليد، بازخوردها هنگام 
نمايش كار، خستگي را از تن همه كساني در 
طول توليد كار حضور و هر يك به نوعي در 
توليد فيلم تأثير داشتند كه يك اثر آبرومند 

و ارزشي حاصل شود، به در كرد. 
اگر قرار بود ح�الا چنين فيلمي 
بس�ازيد، »خاكس�تر و ب�رف« 
همين طور و ب�دون هيچ تغييري 

از آب درمي آمد؟
اين دغدغه همچنان پابرجاست و همچنان 
گنجين��ه بس��يار پرمحتواي��ي ب��راي آثار 
تلويزيوني و سينمايي است. دغدغه و حسي 
كه به اين فضا دارم تغيير نكرده، بلكه بيشتر 

هم شده؛ ولي اگر حالا اين فيلم را مي ساختم، 
طبيعتاً در شكل اجرا و روند قصه و درام اثر 
تغييراتي مي دادم. اين به اين معني نيست كه 
مبنا تغيير مي كند. به خاطر افزايش تجربه و 
حال و هوا در طول چند سال، قطعاً كيفيت و 

حال و هواي كار هم تغيير مي كند. 
ش�خصيت اصلي و قهرمان فيلم 
مادر ش�هيدي اس�ت ك�ه ديده 
نمي شود و فقط سه دقيقه در فيلم 
حضور دارد، چرا مادر شهيد را در 

حداقل ممكن نشان داديد؟ 
 به نظر من خود واقعي اين انسان هاي بزرگوار 
دست نيافتني تر و بزرگ تر از اين هستند كه 
بتوانيم بهشان نزديك بشويم و در پرداختن 
به اينان، كمي س��خت به نظر مي رسد يك 
قهرمان ملموس ارائه دهيم. مادران شهيد 
بايد در جايگاه دست نيافتني خودشان باقي 
بمانند و ما به ميزاني كه بلديم و ظرفيتمان 
اجازه مي دهد بهش��ان نزديك بشويم. من 
همچنان معتقدم قهرمان قصه »خاكس��تر 
و برف« مادر ش��هيدي است كه در مجموع 
حدود سه دقيقه در فيلم حضور دارد، اما تمام 
طول فيلم در مورد اين ش��خصيت صحبت 
مي شود. قشنگي اسطوره بودن به اين است 
كه ديگران درباره او صحبت كنند و مس��ير 
اسطوره ش��دن و قهرماني او را نشان دهند. 
به همين دليل اواخر فيلم در صحنه اي كه 
مادر شهيد وارد مي ش��ود، همه مخاطبان 

تحت تأثير قرار مي گيرند. 
كمي درباره كار آخرتان بگوييد.

سريال تلويزيوني »آرام مي گيريم« كه دي 
ماه تا اسفند س��ال پيش از شبكه دو پخش 
ش��د، يك مجموعه تلويزيوني 50 قسمتي 
است كه جزو پربازيگرترين سريال هاي اين 
سال هاي اخير بود. خوشبختانه اين كار در 
نظرسنجي سريال هاي سال 95 در صدر قرار 
گرفت. سريال در واقع يك ملودرام اجتماعي 
اس��ت كه به روابط، تفاوت ها و تعامل هاي 
بين نسلي، گذشت و نوع دوستي و از طرفي 
زياده خواهي در بس��تر قصه اي با محوريت 
تم��ام اعضاي ي��ك خان��واده مي پ��ردازد. 
همچنين س��ال 95 رماني به نام »تراژدي 
اسبي كه ايستاد« را نيز نوشتم كه انتشارات 
داس��تان آن را منتش��ر كرد و چاپ دومش 

راهي بازار كتاب شد. 
 در حال حاضر به چه كاري مشغول 

هستيد؟
فع��لًا روي مت��ن دو كار س��ينمايي و 
تلويزيوني كار مي كنم. هن��وز به نتيجه 
نرسيدم كه كدام  يك بستر يك كار خوب 
مي توانن��د باش��ند. بيش��تر در فضاهاي 

نوشتاري فعال هستم.
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    ياسين سرميلي
چند روز قبل يك��ي از منتقدان س��ينمايي در 
يكي از روزنامه هاي كثيرالانتش��ار كش��ورمان 
مقاله اي به چاپ رساند با نام »جواهرات بدلي« و 
با موضوع اينكه »چرا مقلدان فرهادي نمي توانند 

موفقيت هاي فيلم هاي او را تكرار كنند؟«
از قديم گفته اند خش��ت اول را نه��د معمار كج 
تا ثريا مي رود ديوار كج. يكي از مش��خصه هاي 
ملموس و هويداي سينماي ايران قدم برداشتن 
در مسيري به نام سينماي فرهادي است؛ مسيري 
كه پيمودن آن چندان دش��وار نيس��ت و فقط 
كمي صبر و حوصله براي به نتيجه رس��يدن آن 

لازم است. 
   س�ينماي فرهادي و تمرك�ز روی طبقه 

متوسط
اگر بخواهيم صريح تر  سخن بگوييم بايد به اين 
نكته اذعان كرد كه اغلب فيلمسازان كشورمان 
در اين چهار دهه به خصوص از اواخر دهه 80 كه 
دليل عمده آن ظهور اصغر فرهادي بود، بيشتر بر 
اساس تمايلات شخصي و اعتراض خود به وضع 
جامعه و ساختار آن دست به توليد فيلم زده اند نه 
بر اساس ايدئولوژي و پيشبرد اهداف و منافع ملي. 
منتقد مذكور با اشاره به متمركز شدن فرهادي 
و مقلدانش بر طبقه متوسط جامعه، روي آوردن 
به كاراكتر هاي خاكس��تري و كاويدن لايه هاي 
پنهان زندگي زوج هاي جوان اين امر را بديهي و 
ضامن موفقيت دانسته و مغرورانه و با اعتماد به 
نفسي سرشار از درو كردن جوايز جشنواره هاي 
خارجي نظير خرس نقره اي جش��نواره برلين، 
گلدن گلوب و سر آمد آنها اسكار ابراز خوشحالي 

و شعف مي كند. 
  چرا فيلم هاي فرهادي جايزه می گيرند؟

اما نكته اي مهم در اين ميان است كه اين جوايز 
خارجي ياد ش��ده به چه علتي ب��ه آثار فرهادي 
تعلق گرفت كه حالا انتظار داريم سبك و سياق 
فرهادي در سينماي ايران ادامه پيدا كند چراكه 

تضمين كننده موفقيت يك فيلم است. 
فرهادي در اكثر فيلم هاي��ش از »رقص در غبار 
گرفته« تا »فروشنده« اصرار بر گفتن اين نكته 
دارد كه طبقه متوسط جامعه ايراني بسيار ظلم 
ديده و جوركش اس��ت و مدام خانواده هاي اين 
طبقه در حال فروپاشي هستند اما در عين حال 
افرادي روشنفكر اين طبقه را تشكيل مي دهند. 

طبقه متوس��ط كه فرهادي روايتگر آن اس��ت، 
افرادي غرب��زده، بيزار ش��ده از وطن، داش��تن 
سوءظن به افراد محيط خود، دروغگو و در عين 
حال لائيك به لحاظ مذهبي و س��كولار مسلك 
تشكيل مي دهند. در اين نكته كه افرادي با اين 
شرايط گفته ش��ده كه از قضا كم هم نيستند در 
جامعه ما وجود دارند اما سؤال اينجاست كه طبقه 
مورد علاقه آقاي فرهادي همه قشر متوسط ايراني 
را تشكيل مي دهند؟ قشري كه بيش از نيمي از 
جمعيت ايران را تش��كيل مي دهند را مي توان 

اينگونه قلمداد كرد و به تصوير كشيد؟
اگر تنها هدف از ساخت اين فيلم ها كسب جوايز 
خارجي باشد كه مراد حاصل شده و اگر اعتراض 
يك فيلمساز به شكلي صحيح به اوضاع اجتماعي 
و فرهنگي جامعه خود باشد، اين فيلم ها نه تنها 
مسير را اشتباه رفته بلكه در جهت پيشبرد اهداف 

دشمن نيز قدم برداشته اند. 
   فيلمس�ازان بزرگ�ي ك�ه مناف�ع ملي 

كشورشان اولويت داشت بر جايزه 
در باب اعتراض به وضعيت سياس��ي، اجتماعي 
و فرهنگي جامعه فيلم هاي زيادي ساخته شده 
كه از نمونه ه��اي بارز آن مي توان ب��ه فيلم مالنا 
اثر جس��ورانه جوزپه تورناتوره اشاره كرد. مالنا، 
فيلمي كه سراسر عليه سياست هاي جنگ طلبانه 
بنيتو موس��وليني، ديكتاتور وقت ايتاليا ساخته 

شده بود. 
مالنا با بازي مونيكا بلوچ��ي در لايه زيرين خود 
به وضع موج��ود اعتراض مي كن��د، چنانكه در 
نگاه اول مالنا فيلمي در حوزه صنعت پورنو ديده 
مي شود اما با گذشت مدتي از فيلم به اين نتيجه 
مي رس��يم كه مالنا نه تنها پورنوگرافيك نيست 
بلكه به ش��دت سياسي اس��ت و جالب است كه 
اين فيلم سياسي ترين فيلم سال 2000 سينماي 
ايتاليا لقب گرفت. در واقع مالنا روي ديگر سكه و 
اعتراضي به فيلم »زندگي زيباست« روبرتو بنيني 
بود كه كشور امريكا را مورد تمجيد قرار داده بود. 
پر واضح اس��ت كه در هر جامعه اي مشكلات و 
معضلات فرهنگي ، اجتماع��ي و... وجود دارد و 
يك كارگردان و فيلمساز متعهد ضمن به نمايش 
گذاشتن اين مشكلات و معضلات در عين حال به 
فكر منافع ملي و آبروي كشورش هم خواهد بود 
ولي متأسفانه روندي كه از چندين سال قبل در 
كشورمان ايجاد شده كه فيلم ها به گونه اي ساخته 
شوند كه صرفاً موفق به جايزه چه از جشنواره هاي 
داخلي و چه خارجي شوند و بهاي اين جايزه ها 

هم نشان دادن ايران به عنوان جهنمي است كه 
بايد دست خانواده خود را گرفت و از آن فرار كرد. 
فضاي چرك آلود با كادر هايي بس��ته و دوربين 
روي دس��ت هاي متعدد هم ميزانسن اغلب اين 

آثار جشنواره اي است. 
كش��ور و ملت ايران از معدود كشورهايي است 
كه تاري��خ و تمدني غن��ي و در نتيجه قصه هاي 
تاريخي و مذهبي جذاب فراواني دارد كه هر كدام 
مي تواند سوژه ساخت يك فيلم بلند باشند اما اين 
داستان ها و قصه ها در كجاي سينما و فيلم هاي 
ما هويدا شدند؟ چرا فيلمسازان ما به ساخت درام 
و ملودرام هايي با قصه هاي مشابه و فيلمنامه هاي 
ناق��ص و ش��خصيت پردازي هاي ضعي��ف روي 

مي آورند و بر آن اصرار دارند؟
پاسخ را زماني پيدا مي كنيم كه به محتواي آثار 
موفق در جشنواره هاي خارجي كمي دقت كنيم. 
خيانت، سوءظن، غربزدگي، دروغگويي، اهانت 
به ائمه معصومين و... از جمله نقاط مشترك در 

بعضي از اين آثار است. 
   فيلم هايي كه به جشنواره هاي خارجي 

مي روند رنگ و بويي از انقلاب ندارند
نكته مهم اينجاست كه كسي مخالف شركت آثار 
سينمايي كشورمان در جش��نواره هاي خارجي 
نيست. به قول شهيدآويني »آنچه اصلًا در شأن 
ما نيست مقهوريت و مرعوبيت در برابر سينماي 
غرب است. سينماي ايران بايد در جهت دستيابي 
به يك هويت مستقل حركت كند و خود را در آينه 
صيقلي وجود مردم ببيند نه در سراب روشنفكري 
و روشنفكر نمايي.« همانطور كه در تاريخ سياسي 
ايران انقلاب به نام انقلاب شكوهمند اسلامي رخ 
داد، سينماي ما هم لاجرم بايد انقلابي در خود به 
وجود آورد و هويتي مستقل از شرق و غرب براي 
خود ايجاد كند. پس همانطور كه گفته شد كسي 
مخالف شركت در جشنواره هاي خارجي نيست 
اما آيا نبايد فيلم هايي كه به جشنواره هاي خارجي 
مي رون��د رنگ و بوي��ي از هويت و پي��ام انقلاب 

اسلامي و اعتقادات ما داشته باشد؟
در حقيقت س��ينماي ما بايد پا ب��ه پاي انقلاب 
اسلامي حركت كند و مكمل آن باشد اما متأسفانه 
نه تنها اينطور نيست بلكه با ساخت و توليد آثار 
ضعيفي در ح��وزه درام اجتماعي ضربه مهلكي 
بر پيكره انقلاب به خص��وص در حوزه فرهنگ 
زده مي ش��ود. با اين نكات گفته ش��ده مي توان 
نتيجه گرفت كه جش��نواره هاي خارجي زماني 
به آثار س��ينمايي ما جايزه مي دهند و براي آنها 
كف وسوت مي زنند كه در مس��ير خواسته ها و 
سياس��ت هاي آنها حركت كنيم. چطور ممكن 
اس��ت فس��تيوالي مانند اس��كار كه از اساس با 
سياست هاي ش��وم صهيونيس��م و امريكا نهاده 
شده به فيلمي سراسر تحريف و ضدايراني آرگو 
س��اخته بن افلك جايزه دهد و همين فستيوال 
فيلمي از ايران را شايس��ته دريافت جايزه بداند. 
كدام عقل سليمي اين جايزه را يك افتخار ملي 

تلقي مي كند؟ 
اين منتقد س��ينما تلويح��اً موفقي��ت فيلم ها 
و كارگردانان را كس��ب جوايز متع��دد خارجي 
عنوان مي كن��د اما با اين منط��ق مي توان گفت 
كه كارگردانان بزرگي چون هيچكاك، استنلي 
كوبريك، س��يدني لومت و... كه هرگز به جايزه 
اسكار دست پيدا نكردند، كارگرداناني ضعيف با 

آثار شكست خورده اي هستند؟
    فيلمسازان امريكايي و وطن پرستي

اي كاش بعضي از اين فيلمسازاني كه غرب را الگوي 
خود قرار داده اند جنبه مثبت هاليوود را الگوبرداري 
مي كردند. به طور مثال كاش كمي از كلينت ايستوود 
و اليور اس��تون درس بگيرن��د. ايس��توود در فيلم 
تك تيرانداز امريكايي شخصيتي خونخوار و سفاكي 
چون كريس كايل را كه در جن��گ ويتنام و عراق و 
در قامت يك تك تيرانداز ارتش امريكا جان صد ها 
انسان بيگناه را گرفته، فردي مهربان و خوش قلب و 
وطن دوست معرفي مي كند و اينگونه القا مي كند كه 
او چاره اي جز كشتن انسان ها نداشته است.  يا اوليور 
استون كه در فيلم »اسكندر« بازيگري چون كالين 
فارل را به عنوان اسكندر معرفي مي كند كه به لحاظ 
ظاهري به شدت ش��بيه رئيس جمهور وقت امريكا 
يعني جرج بوش است و او را فردي اديب و دانشمند 
كه پيرو مكتب ارسطو بوده و براي نجات ايرانيان از 
چنگال حكومت داريوش سوم به ايران حمله مي كند 
يا مثال ديگر فيلم دوگانه 300 است كه زك اسنايدر 
تمام توان خود را براي وحش��ي و بربر نش��ان دادن 

ايرانيان به كار مي بندد. 
با مش��اهده اين آثار هاليوودي كه تماماً ايران و 
هويت ايراني را مورد هجمه و تحريف قرار داده اند 
و سينماگران كشورمان به جاي پاسخ دادن به اين 
آثار از طريق ساخت فيلم هايي با محوريت معرفي 
تاريخ و تمدن و مذهب كشورمان به دنيا، سرگرم 
ساخت آثاري ضعيف در حوزه اجتماعي هستند 

كه دل انسان ايراني را به درد مي آورد. 

تقليد فيلمسازان جوان از فرهادي صداي منتقدان را هم درآورد

همهچيزبهجايزهختمنميشود

88498436سرويس فرهنگي

سندجامعگردشگري
تهيهميشود

نگاهي به فيلم »سارا و آيدا« 
ساخته »مازيار ميري«

يكفيلمكاملًامعمولي



ازيكفيلمسازمعمولي

    علي ابراهيم پور
مازيار مي��ري از هم��ان نخس��تين فيلمش تا 
همين آخرين فيلمش)س��ارا و آي��دا( كه روي 
پرده اكران اس��ت كارنامه  كاملًا متوسطي دارد 
و هيچ فيلم شاخص و چشمگيري در سينماي 
او دي��ده نمي ش��ود و مي ت��وان آن را يك��ي از 

متوسط سازان ترين فيلمسازان ايران ناميد.
»سارا و آيدا« گرچه در همان ژانر اجتماعي است 
كه ميري تقريباً همه فيلم هايش را ساخته اما به 
هيچ وجه توقع مخاطب را برآورده نمي كند. ميري، 
شبيه همان دو راهي اخلاقي اي را در »سارا و آيدا« 
تصوير كرده كه مجري طرحش، همايون اسعديان، 
در فيلم اخيرش )يك روز به خصوص( ساخته! اين 
دو راهي براي ساراي فيلم )غزل شاكري( ساخته 
مي ش��ود. او بايد پول هنگفتي ج��ور كند تا مادر 
بازنشسته  فرهنگي اش را زندان نيندازند. دوستش 
آيدا )پگاه آهنگراني( اما مي خواهد روحيه  سارا را 
حفظ كند و ياري اش دهد و براي همين دست به 
دامن نامزدش سعيد )مصطفي زماني( مي شود. 
او پول را مي دهد ولي از س��ارا مي خواهد مدارك 
يك مناقصه بزرگ را از ش��ركتش ب��دزدد و به او 
بدهد و دوب��اره برگرداند. او اي��ن كار را مي كند و 
پشيمان مي شود. آيدا به كمكش مي آيد و مدارك 
را مي گي��رد ولي تص��ادف مي كن��د و مي ميرد و 
تقصيرها بر گردنش مي افتد. س��ارا هم در دقيقه 
آخر مي گويد كه كار خودش بوده و تمام! فيلمنامه 

در همين حد تباه است!
س��ناريو از حد يك ايده - كه همانا روايتي از يك 
رفاقتِ عميقِ دخترانه باشد- جلوتر نرفته. شديداً 
چالش هاي داس��تاني دارد. فيلم تقريباً بي تعليق 
اس��ت! اگر بيننده اي فيلم را تا آخر ببيند، از روي 
مرام خودش اس��ت؛ نه درام فيل��م. از نيمه فيلم 
به راحت��ي آخر داس��تان را مي ش��ود حدس زد. 
كاراكترها ش��ديداً تيپيكالند. سارا دختر مهربان 
و آرام؛ آيدا خوش قلب و بازيگوش؛ س��عيد دو روو 
قالتاق! با همين چند ويژگي ساده كاملًا مي توانيد 
داستان را در ذهنتان خلق كنيد و مطمئن باشيد 
داستاني كه در ذهنتان ساخته ايد، هماني است كه 
روي پرده نمايش داده شده؛ بدون خلاقيت خاصي 
در پرداخت يا بيان. اصلًا سارا و آيداي فيلم آيا واقعا 
رفاقتي عميق دارند؟ اگر رفاقتي عميق دارند چرا 
سارا مشكلي كه سعيد برايش ايجاد كرده را اول از 
همه با آيدا در ميان نمي گذارد؟ در رابطه عميق، 

چنين برخوردي قابل هضم است؟
علاوه  بر اي��ن، اتفاقاتي در فيلمنام��ه مي افتد كه 
مخاطب حيران مي ماند! بدون هيچ دليل مشخصي 
رابطه س��ارا با نامزدش )عليرضا( صريح و ش��فاف 
نيس��ت يا مثلًا آمدن گاه و بي گاه سعيد به در خانه  
س��ارا! خصوصاً اين آخري آنقدر تكرار مي شود كه 
شك مي كنيم كارگردان واقعاً فيلم را براي سينما 
س��اخته يا تلويزيون. نماهای ساده و ابتدايي فيلم 
هم اين شك را تقويت مي كند. به خاطر تمام اين 
مشكلات است كه دوست داريم تصويرمان از مازيار 
ميري، همان تصويري كه قبل از »سارا و آيدا«يش 
داشتيم، باقي بماند. سارا و آيدا ارزش ديدن دارد، نه 
به عنوان يك اثر فاخر سينمايي؛ به عنوان يك فيلم 
معمولي كه بخواهيد تفريحانه ببينيد و اندكي هم 

ذهنتان را قلقلك بدهد. همين و فقط همين.

رئيس س�ازمان ميراث فرهنگي در مراس�م 
روز جهان�ی گردش�گری از تهي�ه س�ند 
جام�ع گردش�گري خب�ر داد و تدوي�ن اين 
س�ند را از جمل�ه راهبرده�ای افزاي�ش 
ورود گردش�گر ب�ه كش�ور عن�وان ك�رد. 
مراسم گراميداشت روز جهاني جهانگردي روز چهارم 
مهرماه در سالن اجلاس سران برگزار شد، در اين برنامه 
علي اصغر مونس��ان رئيس س��ازمان ميراث فرهنگي 
گفت: 4۷ س��ال از تصويب روز جهاني جهانگردي در 
حالي مي گذرد كه تعداد سفرها در دنيا به بيش از يك 
ميليارد و 200 ميليون رسيده اس��ت. اين رقم باعث 
شده كه طبق گفته رئيس سازمان جهاني جهانگردي 

گردشگري داراي رتبه سوم در اقتصاد دنيا باشد. 
وي گفت: گردش��گري امروزه ابزار مناس��بي براي 
ديپلماس��ي عموم��ي كشورهاس��ت و از اين طريق 
مي توان فرهن��گ را مبادله و ملت ه��ا را به يكديگر 
نزديك كرد. ام��روز روز جهاني جهانگ��ردي به نام 
گردشگري پايدار نامگذاري شده است. اين فرصت 
خوبي است براي آنكه گردش��گري بتواند به توسعه 
پايدار در كش��ورها كمك كند. اين صنعت علاوه بر 
اثرات بزرگ در حوزه اقتص��اد اثرات مهمي در حوزه 
اجتماعي و زيست محيطي دارد كه مؤلفه هاي بزرگي 
از توسعه پايدار به حس��اب مي آيد. تاريخ چند هزار 
س��اله ايران با مزيت هاي بي نظيرش هنوز نتوانسته 
گردشگري را به جايگاه مناسب خود برساند در حالي 

كه اهميت آن براي همه فعالان مشخص است.

   معصومه طاهري
در ديالوگي ماندگار از فيلم »روز واقعه« 
عبدالله نصراني گفت: مسيح را مسيحيان 
نكش��تند، چگونه اس��ت كه مسلمانان 
امام خود را مي كش��ند... و رئيس قبيله 
بني خائف س��رافكنده پاسخ داد: واي بر 
مسلماني ما كه نصراني مسلك بيدارمان 
كند كه با پس��ر علي مي جنگيم... شايد 
كمي عجيب باشد از بين آن همه شيعه 
چرا فقط ۷2 تن  و از ميان آن همه زاهد 
و عابد، ذاكر چرا هيچ كس ... و  اي كاش 
هيچ كس نب��ود مانند آنهاي��ي كه نامه 
نوشتند و به ميدان نيامدند؛ آنان كه بعد 
از واقعه كربلا در حسرت دير آمد نشان 
تا مرز جنون رفتند و عاقبت هم دل به 
شمشير دشمن دادند اما باز هم حسيني 
نشدند. دش��منان امام حسين)ع( چه 

كساني بودند؟! 
برخي از آنها هيچ وق��ت خوابش را هم 
نمي ديدند به جايي برس��ند كه بعد از 
آن هم��ه ارادت به پيامب��ر و دينداري، 
روزي نواده پيامبر را تش��نه و مظلومانه 
به شهادت برس��انند؟! كسي كه پيامبر 
او را به  همراه امام حسن، سرور جوانان 
اهل بهشت ناميد را آن  هم آن گونه كه 
در وهم نمي گنجد به شهادت برسانند. 
چنانكه تاكنون در هي��چ دين و آييني 
اينچنين ش��قاوت و خروجي اي سابقه 

 نداشته است. 
 پين��ه بر پيش��اني آنه��ا گواه ب��ر زهد 
خشكش��ان م��ي داد و چش��م هاي 
گودرفته شان گواه بر شب زنده داري هاي 

گاه و بي گاه ش��ان و لب هاي��ي كه مدام 
ذكر مي گفتند. اما همي��ن جماعت در 
روز عاش��ورا به ميدان آمدند بر س��ر و 
روي امام زمانشان سنگ زدند و هرچه 
بي حرمتي بود در ح��ق آن امام همام و 
اهل بيتش��ان انجام دادند. حتي يكي از 
عابدترينشان يعني شمر سر آن بزرگوار 
را از قفا )پشت س��ر( بريد! وقتي واقعه 
كربلا را براي خودمان م��رور مي كنيم 
از خودمان مي پرسيم چرا؟ چرا عاقبت 
آنها به چنين فضاحتي كشيده شده بود 
كه دنيا دنياست سرزبان هاست، جوابي 
پيدا نمي كنيم. مگر نمازشان به دادشان 
نرسيد؟! مگر زاهد و عابد نبودند؟! مگر 
حافظ قرآن نبودند ؟! پس چ��را با امام  
زمانش��ان اين گونه كردن��د؟! چرا تمام 
سفارش پيامبر را درباره اهل بيت به باد 
فراموشي سپردند و اسير دنيا شدند كه 
به چنين سرنوشتي گرفتار آمدند؟! اما با 
كمي تأمل متوجه مي شويم كه جواب را 

امام حسين )ع( در همان صحنه كربلا 
دادند؛ جوابي كه نه فقط به كوفيان،  بلكه 
به تاريخ بود، به من، به تو و به همه ما در 

هر دوره تاريخي كه هستيم. 
 امام در كربلا آن زم��ان كه ديگر بي يار 
و ياور مانده بودند خطاب به لش��كريان 
دش��من فرمودند: مي دانيد چرا به اين 
روز افتاده اي��د؟! مي دانيد چ��را بر من 
يعني امام خودتان و نواده پيامبر اسلام 
چنين شمشير مي كشيد؟! مي دانيد چرا 
سخن حقي را كه مي گويم نمي شنويد 
و جنايتي را كه مي كني��د، نمي بينيد؟ 
دليلش تنها يك چيز است،  لقمه حرام. 
شكم هايتان از لقمه حرام پر شده است 
براي همان اس��ت ك��ه ح��رف حق را 
نمي بينيد و نمي شنويد. حرف امام آن 
روز تنها به لشكريان عمرسعد نبود، بلكه 
به همه ما و همه تاريخ ب��ود. اگر خوب 
نگاه كنيم تاريخ هميشه تكرار مي شود 
و نبايد خود را كنار بكشيم و كوفيان را 

لعن كنيم؛ چراكه آنها مس��لمان بودند 
و به خوبي از اس��لام و جايگاه امامشان 
اطلاع داش��تند اما لقمه هاي حرام كر 
و كورش��ان كرده بود. اينجاست كه اگر 
ديديد عابد و زاه��دي در بين مردم به 
زهدش مشهور است و ناگهان در ورطه 
گناه غوطه ور مي ش��ود، نبايد انگش��ت 
حيرت گزيد شايد دليلش هماني باشد 
كه امام حسين در كربلا به زاهدان لشكر 

عمرسعد گفتند. 
 لقمه حرام هميشه از خنجر برنده تر بوده 
است و اثرش را كم كم مي گذارد و حافظ 

چه زيبا اشاره مي كند 
 دلا معاش چنان كن كه گر بلغزد پا

فرشته ات به دو دست، دعا نگه دارد... 
لقم��ه حرام ن��ه تنها ب��ا سياس��يون و 
مذهبيون دوران ما هم��ان مي كند كه 
با مردان زاهد سال 61 هجري كرد، بلكه 
با خود ما نيز همان مي كند. حرف امام 
در كربلا فقط مربوط ب��ه همان مقطع 
زماني نبود بلكه خطاب به همه ما بود تا 
مراقب باشيم راه را از چاه بازشناسيم و 
به بيراهه نرويم و قلب حسيني مان را به 
لشكريان يزيد نسپاريم. مراقب باشيم تا 
مبادا با مال حرام تاريخ تكرار شود و امام 
زمانمان را تنها بگذاريم. مراقب باشيم 
خدا تضميني نكرده تا ما از كوفيان سال 
61 بهتر باش��يم و عاقبتمان فرق كند و 
بشود آنچه نبايد بشود، زيرا خدا همه ما 
را آزمايش مي كند. قرار نيست تنها براي 
يك قوم و در يك برهه زماني اتفاقاتي رخ 

بدهد و عبرت ساز بشود.

لقمههايحراميكهواقعهعاشورارارقمزد

آيت الله حائري شيرازي با نوشتن متن كوتاهي، كتاب »آيينه تمام نما« را به خانواده 
شهيد مدافع حرم تقديم كرد. 

در هفته گذشته قرار بر اين بود كه نس��خه اي از كتاب »آيينه تمام نما« آيت الله حايري 
شيرازي به دست خانواده شهيد محسن حججي برسد كه كسالت وي و بستري شدنش 
در يكي از بيمارستان هاي قم، ارسال كتاب را به تأخير انداخت. آيت الله حائري شيرازي 

در متني كوتاه خطاب به خانواده شهيد حججي نوشت:
بسم الله الرحمن الرحيم / والحمد لله رب العالمين و صلي الله علي محمد و آله

امروز با پيدايش جريان داعش و پشتيبانان آن و پيدايش مقاومت كنندگان در مقابل 
آنها، معني لعن و سلام زيارت عاشورا با پوست و گوشت و استخوانمان ادراك مي كنيم. 

كتاب »آيينه تمام نما« نتيجه اين ادراك است.

تقديمكتابآيتاللهحائريشيرازيبهخانوادهشهيدمحسنحججي


